

February 15, 1957

**CPSU Central Committee Presidium Decree, 'On
Measures Connected with Carrying out the
International Geophysical Year'**

Citation:

"CPSU Central Committee Presidium Decree, 'On Measures Connected with Carrying out the International Geophysical Year'", February 15, 1957, Wilson Center Digital Archive, Published in Kudriashov (2011), pp. 56-57. Selected, edited, and annotated by Asif Siddiqi and translated by Gary Goldberg.

<https://digitalarchive.wilsoncenter.org/document/165450>

Summary:

Presidium (Politburo) decree approving request to launch a simpler satellite at the beginning of the International Geophysical Year

Original Language:

Russian

Contents:

Transcript - Russian

Translation - English

№ П76/III

15 февраля 1957 г.

Строго секретно

особая папка

1. Принять предложение т.т. Устинова, Королева, Рябикова, Бардина, Конева, Калмыкова, Келдыша^[1] о проведении двух пробных пусков упрощенных искусственных спутников Земли с использованием для этих целей двух изделий Р-7 с минимальной их переделкой.

Запуск упрощенных спутников провести после получения положительных результатов пусков одного-двух изделий Р-7, в начале Международного геофизического года.

2. Обязать Министерство оборонной промышленности (т.т. Устинова, Королева, Глушко), Министерство радиотехнической промышленности (т.т. Калмыкова, Рязанского, Пилюгина), Министерство судостроительной промышленности (т.т. Редькина, Кузнецова), Министерство машиностроения (т.т. Смелякова, Бармина) совместно с министерствами и ведомствами, разрабатывающими изделие Р-7, подготовить два изделия Р-7 с упрощенным искусственным спутником Земли и наземное оборудование для их запуска в мае-июне 1957 года.

3. Поручить Министерству обороны СССР, Министерству оборонной промышленности и другим министерствам под руководством Комиссии по испытаниям изделий Р-7 произвести запуск двух упрощенных искусственных спутников Земли в начале Международного геофизического года, но не ранее получения положительных результатов пусков одного-двух изделий Р-7.

4. Поручить Министерству обороны СССР и Комитету государственной безопасности при Совете Министров СССР провести в период пусков упрощенных искусственных спутников Земли наблюдение за радиопередачами с них, используя для этой цели средства, имеющиеся в их распоряжении.

Специальному комитету Совета Министров СССР и Комиссии при Президиуме Академии наук СССР по объекту «Д» заблаговременно выдать необходимые данные и сообщить сроки проведения пусков для организации указанных наблюдений.

5. Разрешить Академии наук СССР провести в открытом порядке подготовительную работу по привлечению радиолюбителей, астрономов, добровольных обществ, обсерваторий Академии наук СССР и учебных заведений для наблюдения за полетом упрощенного искусственного спутника Земли и опубликовать в открытой печати серию статей по научным исследованиям и наблюдению за спутником.

Опубликование информации проводить в установленном порядке, после предварительного рассмотрения ее Комиссией при Президиуме Академии наук СССР по объекту «Д». Разглашение каких-либо данных о ракете-носителе спутника при этом не должно быть допущено.

Возложить на Астрономический совет и Институт радиотехники и электроники Академии наук СССР с участием Научно-технического общества радиотехники и электросвязи им. Попова и Добровольного общества содействия армии, авиации и флоту организацию наблюдения за полетом упрощенного спутника Земли путем привлечения указанных учреждений, радиолюбителей и астрономов.

Секретарь ЦК

АП РФ. Ф. 3. Оп. 47. Д. 273. Л. 1-2. Выписка из протокола на бланке.

^[1] См. документ № 12.

Nº P76/III 15 February 1957

Strictly Secret
(Special Folder)

1. Adopt the proposal of Cdes. Ustinov, Korolev, Riabikov, Bardin, Konev, Kalmykov, and Keldysh about conducting two test launches of simplified artificial Earth satellites with the use of two R-7 articles with minimal alteration for these purposes.

The launch of the simplified satellites is to be conducted at the beginning of the International Geophysical Year after receiving favorable results of the launches of one or two R-7 articles.

2. Hold the Ministry of the Defense Industry (Cdes. Ustinov, Korolev, and Glushko), the Ministry of the Radiotechnical Industry (Cdes. Kalmykov, Riazanskii, and Piliugin), the Ministry of the Shipbuilding Industry (Cdes. Red'kin and Kuznetsov), and the Ministry of Machinbuilding (Cdes. Smeliakov and Barmin) together with the ministries and departments developing the R-7 article responsible for preparing two R-7 articles with a simplified artificial Earth satellite and ground equipment for their launch in May or June 1957.

3. Charge the USSR Ministry of Defense, the Ministry of the Defense Industry, and other ministries under the supervision of the Commission for Tests of R-7 articles to conduct a launch of two simplified artificial Earth satellites at the beginning of the International Geophysical Year, but not before receiving favorable results of the launches of one or two R-7 articles.

4. Charge the USSR Ministry of Defense and the Committee for State Security under the USSR Council of Ministers with observing the radio transmissions from them during the launch of simplified artificial Earth satellites, using the equipment at their disposal for this purpose.

The Special Committee of the USSR Council of Ministers and the Commission for Object D under the Presidium of the USSR Academy of Sciences are to issue the necessary information in advance and report the timeframes for conducting the launches for the organization of these observations.

5. Permit the USSR Academy of Sciences to openly conduct preparatory work to enlist ham radio operators, astronomers, voluntary societies, and the observatories of the USSR Academy of Sciences and educational institutions to observe the flight of the simplified artificial Earth satellite and publish a series of articles about scientific research and satellite observations in the open press.

The publication of information is to be done in the established procedure after preliminary examination of it by the Commission for Object D under the Presidium of the USSR Academy of Sciences. While this is being done, the disclosure of any information about the carrier rocket of the satellite should not be permitted.

Entrust the Astronomical Council and Institute of Radio Engineering and Electronics of the USSR Academy of Sciences with enlisting the Popov and Dobrovol'skii Science and Technology Society of Radio Engineering and Telecommunications of DOSAAF [the All-Union Society for Assistance to the Army, Aviation, and Fleet] with organizing the observation of the flight of the simplified artificial Earth satellite by enlisting these institutions, ham radio operators, and astronomers.

CC [Central Committee] Secretary

ARCHIVAL SOURCE: Archive of the President of the Russian Federation (APRF), f. 3, op. 47, d. 273, ll. 1-2.

FIRST PUBLISHED IN: V. A. Davydova, ed., *Pervyi pilotiruemyi polet: sbornik dokumentov v dvukh knigakh, kn. 1-ia* (Moscow: Rodina MEDIA, 2011), 87-88.